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STRUKTURA ORGANIZACJI MŁODZIEŻY SZKOLNEJ i AKADEMICKIEJ

w stanie _P A R A N A

Nizki naogół poziom szkół nie sprzyjał do ostetnich czasów urobieniu się

swiatopogledu uczęcej się młodzieży brazylijskiej w stanie Parend. Młodzież

ta,ppzbewiona opieki i puszczona samopas, nie zdradzała zainteresowania ani

problemami społecznymi, ani politycznymi, tembardziej, ke i środowisko do-

mowe najczęściej świedomie, czy nieświedomie tłumiło wszelkie tego rodzaju

porywy. :
Przystępienie Brezylji dowojny wywołało przełom w nastawieniu młodzieży

brazylijskiej w sensie zrozumienie konieczności poznania nurtujęcych świat

prędów i przygotowania się do roli, jakę w niedelekiej przyszłości będzie

musiało odegrać młode pokolenie w życiu swego kraju.

Tym się tłomeczy pęd w kierunku organizacyjnym i obecnezbliżenie się do

wszelkiego rodzeju działaczy społeczno-politycznych, których wpływom mło-

dzież chętnie się poddaje.

"

1. M ł o d z i e & s z k ó ł é r e d ni e h 

Młodzież szkół średnich można podzielić na dwie kategorje:

A) kszteregeg sig w szkołach zakonnych,

B) kształckog sie w szkołach świeckich.

Pierwsza ketegorja to dzieci z tak zw. "sfer wyższych", synowie miejscowych

dygniterzy, "arystokracji", plutokracji i t.p.

Młodzież ta interesuje się wyłęcznie niemal syrewami szkolnemi, preygoto-

wujęc się do "kerjery". Nie posicda ona ani stowarzyszeń, ani klubów.

Druga kategorja- to dzieci średniego mieszczaństwa, reprezentujęce żywicł

aktywny. Szczególniej uczniowie COLEGIO RIO BRANCO, GINASIO NOVO ATENEU i

GINASIO PARANASNSE ( jedyne gimnazjum stanowe, do niedawna posiadejgce mo-

nopol na przygotowywanie młodzieży do wyższych studjów) wykezuję dużą ru-

chliwość. Młodzież ta uprewie sporty, jednocześnie jednak prowadzi stowa-

rzyszenia o charakterze kulturelnym, społeczno- politycznym i rozrywkowym.

Organiżecje te tworzę ośrodki wyrabiania poględów ogolnych, które jednak

nie przybieraję form skrystalizowanych.

Na krystalizację tych poględów usiłuję wpływać działacze lewicowi, którzy

z tego właśnie środowiska młodziezy rekrutuję członków różnych "kół" za-

konspirowanych.

2. M1 o d z i e z u ni w e r s y t e c k a.

W przeciwienstwie do młodziezy szkół srednich - młodzież uniwersytecka

jest oddawna ścisle zorgenizowena w zrzeszeniach wydziałowych medyków,

techników, prawników, agronomé i tp.

Działalność tych zrzeszeń niejednokrotnie wybiega poza istotne i statutowe

cele organizacji, to jest poza samopomoc w zakresie studjów i dokształcania

się - i przybiera formy akcji społecznej i politycznej. ;

Tendencje do bezpośredniego brenia udziału w ogólno-politycznym zyciu

kraju młodzieź ekedemicka w Paranie, jak zresztę w cełej brezylji, ujeini-

ła szczegolniej po VII Ogólno-brazylijskim Kongresie Studentów, jaki się

odbył w czerwcu r.19!i! w Rio de Janeiro.

O politycznym nastewieriu tej młodziezy świadczę. jej wypowiedzi i demon

strecje przeciw-rzędowe, nacechowane sympatjemi do komunizmu, o kto'rym

młodzież te me zgołe fałsgywe pojęcie.
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* O r g a ni z a c je a k a d e m i c k i e.

Młodzież poszczególnych wydziałów zorgenizowana jest w ośrodkach zwanych
DIRETORIOS ACADEMICOS.

Istnieję więc w Parenie:

DIRETORIO ACADENICO DE ENGENEARIA, związek słuchaczy inżynierji, dobrze
zorganizoweny w zakresie akcji, zwięzanej ze studjemi.
Wydaje naukowy miesięcznik "REVISTA TECNICA",prowadź kursy
doksztełcajęog, urzędza wycieczki do fabryk i t.p. Pod wzglę-
dem polityczno-społecznym zwięzek ten nie wykazuje kadnej
prawie aktywności.

Zerzed DIRETORIO ACADEWICO DE ENGENEARIA stenowig:
Ivo Pereira de Oliveiro (prezes), Wilson Johnson(wice-prezes)
Osmerio Lopes dos Santos( sekreterz),„Nario Nascimento,
Seuro Bertolomei, Serafim Voloschen, Joso Natal Janke, Mario
de Nari, Julio de Souza Araujo i Abilio Ribeiro (członkawie).

DIRETORIO ACADEMICO "NILO CAIRO} stowarzyszenieł słuchaczy wydziału medycyny,. jest pod każdym względem wzorowo zorgenizowane.Posiede po-
+ rednię lekarske i dentystyczng, obszerng bibliotekę, urzędza

często odczyty naukowe, wydaje miesięcznik "PANEATRICA".
Stowarzyszenie wykazuje zainteresowania, wychodzęce poza
obręb spraw naukowych,sterajęc się odgrywać rolę w społecz-
nym życiu stolicy stenu-Curitiba. M.in. stowarzyszenie
zgłosiło protest przeciwko otwarciu kasyna gry, przeprowadzi-
ło kampanję przeciwko podnoszeniu cen i t.p.
Na czele Zarządu st je:
Moacir Boscardim (prezes), Francisco Oswaldo Castelluci(wi-
ce-prezes) i Francisco G.Arieta (sekretarz).

CENTRO ACADEWICO DE DIREITO, stowarzyszenie słuchaczy prewe, skupie więk-
szg ilosé elementów zaangażowanych politycznie i prowadzę=
cych silng propagande anty-rzgdow i pro-rosyjskę.
W skład Zarządu CENTRO ACAD. de DIREITO wchodzę:

z Raul Schaefer( prezes),Pedro Laurindo de Souza(wiceprezes). Celso Nicolau Dos Santos( sekretarz), Flavio Ribeiro( pra-
sa i propsgende), Oney Barbose Borba( dyrektor "FOLEA ACA-
DEMICA") . *

DIRETORIO ACADEMICO DE VETERINARIA , stow. siuchaczy weterynerji.
Na czele Zarzędu stoi Salvador Francisco Basile (przes)

DIRETORIO ACADEMICO DE QUIMICA INDUSTRIAL , stow. słuchaczy chemji prze-
mysłowej.
Zarzed: Enio Lebatut (prezes) i Helio Martins (wiceprezes).

DIRETORIO ACADENICO DE AGRONOMIA, zwigzek sluchaczy agronomji z pêsesem

---

---»

---neeen

J.Orontes Galvao.

Trzy ostatnie stowarzyszenia skupiaję nieliczną ńłodzieś i dzięki temu
nie odgrywaję poważniejszej roli.

 

 



Zarządy DIRETORIOS czy CENTROS wybierane sę na, roczny okres czasu.

Wybory przewodniczących Zarządu poszeczególnych DIRETORIOS stanowię

ewenement w życiu akademickim. Wybory poprzedza akcja propagandowa, pro-

wadzona z dużym rozmachem nietylko w łonie samych stowarzyszeń, ele i na

terenie prasy. Walkę wyborczą prowadzę tak zwane CHAPAS, czyli partje,

w ktdre sig leery młodzieź poszczegolnych wydziałów. Występuję więc:

C h a p a evolucionksta,- independente,- democratica,-trabalhista i t. p.

Partje, ktora zdobywa najwieksze ilość głosów tworzy Zarzęd stowarzysze-

nia denego wydziału.

Poze DIRETORIOS, stenowigeymi stowarzyszenia poszczególnych wydziałów

uniwersyteckich istnieje w Paranie "UNIAO ESTADUAL de

bedgca integrelng częścię ogólno-skademickiego zwięzku "UNIA0 NACIONAL

de ESTUDANTES".

Do roku bieżęcego "UNIAO ESTADUAL de ESTUDANTES" w Paranie, skupiejęcy

zarówno młodzież szkół srednich, jek i wyższych, nie odgrywał większej roli,

ograniczając się do teoretycznej "obrony interesów studenckich"

Cał@ pracę zwięzku prowadził Zarzęd , wybierany przez poszczególne DIRETO-

RIOS.

Ten stem rzeczy uległ zmianie po VII CONGRESSO NACIONAL de ESTUDANTES,

zorganizowanym przez ogólro-ekedemicki zwięzek "UNIAO NACIONAL de ESTU- |

DANTES"w ezerweu i lipcu r.194;. |

Kongres ten doszedł do skutku po licznych pertraktacjach z Ministrem

Oświecenia, który nie chciał się zgodzić na część projektowanych uchwał;

zebrani deleraci postanowili wowezes, de KONGRES obradować będzie nawet

bez zezwolenia władz, co rzeczywiście miało miejsce.

Delegacja pareńska w obradach tych wzięła żywy udział; z przemówieniemi

występili :Fr. Castellucci, Flavio Ribeiro, Oney Barbosa Borba, J.Orontes

Galvao, Homero Cavalcanti, Nelson Sempaio, Abilio Ribeiro i Wilson Johnson.

W usnani£u zasług położonych przy orgenizacji Kongresu Francisco 0.Castellw

Gci został zamianowany czwartym wiceprezesem "UNIAO NACIONAL de ESTUDANTES"

i otrzymał menddt do stworzenia na terenie Parany ośrodka, mającego na

celu zjednoczenie akademików. "

W akcji tej powierzono mu działać zgodnie z uchwałami Kongresu, głoszęcemi

że młodzież akademicka "popierać będzie rzęd w dziedzinie polityki wojen

nej i zagranicznej? Jeśli chodzi o politykę weynętrznę , młodzieś akade-

micka będzie ję popierać, jednak przy jednoczesnym"prowadzeniu walki

o demokretyzację B/razylji". Przy tej sposobności Kongres młodzieży aka-
demickiej "walczyć będzie o uzyskanie możności przekształcenia instytucji
akademickich (uniwersyteckich) w czynny instrument przygotowania i pro-
pagowania demokracji".

Zgodnie z temi dyrektywami delegaci pareńscy po powrocie z Kongresu zorga-
nizowali na terenie Parany Radę przy Stenowym Zwięzku Studentów"
( Conselho Permanente da Uniäo Estadual de Estudentes Peranenses), ktéra
stała się odtęd faktyczną reprezentację wszystkich organizacji akademic-
kich w Parenie.
Przy pomocy umiejętnie przeprowadzonej agitecji do "CONSELHO PERMANENTE"
weszli niemal wyłęcznie inicjatorzy akcji, & mianowicie:

z remienie ESTADUAL de BSTUDANTES PARANENSES ( U.E.E.P.):

Ivo Pereira de Oliveira i Oney Barbosa Borba
z ramienia DIRETOEIO ACADENICO "NILO CAIRO":

Moacir Boscardim i Oswaldo Frincisco Castelluci,

Ale
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*z ramienia CENTRO ACADEMICO de DIREITO :

Flavio Ribeiro i Homero Cavalcanti de Quadros

z ramienia DIRETORIO ACADEWICO da ENGENHARIA:

Wilson Johnson i Abilio Ribeiro,

2 remienie DIRETORIO ACADEMICO de AGRONOMIA:

Orontes Gelvao

z remienie DIRETORIO ACADEMICO de QUIMICA: ‘ î

Enio Labatut i Helio Ribeiro Martins
z remienie DIRETORIO ACADEMICO de VETERINARIA :

Fr. Selvedor Basile i Hugo Turquetto. |

CONSELHO PEKMANENTE rozpoczął w tym skłedzie ożywioną działalność, inicjujge
m.in. manifestacje i wiece w dniach 22 i 23 sierpnia r.b. o charekterze komu-
nistycznym.
Tenze CONSELHO PERMANENT® przygotował I-szy Kongres Akademicki w Parenie.
Kongres ten odbył się w Kurytybie w początkach października r.b.

0 b r a d y i u c h w a ? y I-szego KONGRESU w PARANIE.

Kongres został zwołeny w celu wprowadzenia w życie na gruncie Parany uchwał
VII Ogélno-Brezylijskiego Kongresu Studentów.

Zebranie od początku przybrało charekter wybitnie polityczny, rzucający
Światło na amtyrzędowe nestewienie młodzieży i jej sympatje pro-sowieckie.

Prezes UNIAO ESTADUAL de ESTUDANTES PARANENSES ( U.E.E.P.) Ivo PEREIRA de
OLLVEIRA ‚, zagajge zebrenie, poddel krytyce panujęcy w Brazylji regime,
domagajęc się wolności i demokracji i natychniestowego nawięzenia
stosunków dyplometycznych z Rosję Sowiecką.

ORONTES PIRES GALVAO zwracał uwagę na konieczność przygotowania się do kam-
panji wyborczej, domagając się przywrócenie wolnogci prasy.

FRANCISCO OSVALDO CASTELLUCLI ( wiceprezes U.B.E.P.) oswiedczył, iz "młodzież
nie dopuści do pozostewienia ośrodków faszyzmu ani w Europie, ani w Ameryce" ,
a nawięzujęc do zapowiadzianych w Brazylji wyborów,żgdał przywrócenia nie-
tylko wolności słowa, radia i t.p. ale równiez prawa orgenizowenia partji
politycznych, które zegwarantowałyby wyborom charakter demokratyczny.
Krytykuj@c rząd, mówca domagez sie zwolnienia więźniów politycznych i meax
nawigzenia stosunków z Rosję Sowiecką.

ONEY BARBOSA BOMBA poruszył sprewę zmicny systemu rzędów i konstytucji z
r. 1937. W dyskusji, jake powstała na ten temat zabierało głos kilku aka-
demikéw, domagano się przywrócenie swobód konstytucyjnych i zaprzestenia
rzędow opartych - nie ne zasadach konstytucji- lecz na dekretowanych przez
Prezydente Republiki "prawach". Odpowiedni memorjeł ma być w tej sprewie
przesłany Ministrowi Sprew Wewnętrznych.

«Wysoce krytycznie ustosunkowano się do panujęcego systemu szkolnictwa .

zę
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© Politykę szkolnę rzędu ostro zaatakował student medycyny i jednocześnieprofesor szkół średnich GIRO PEREIRA DA CUNHA. Jego zdaniem rzęd świado=
mie prowadzi akcję obniżenia kulturalnego poziomu kraju,by łatwiej umocnićswoję pozycję. Glo'lmym niedomegeniem szkolnictwa jest niezwykle niski po-ziom nauczycielstwa. Regd obsedra katedry miernotemi, zmuszajęc do ustepo-wenia wykwelifikowanych profesorów.
FRANCISCO O. CASTELLUCCI popart to wywody, proytaczajge konkretny przykładzmuszenia do opuszczenia katedry prof. J u 1 i u s'a PALACIUS'a; przysposobności odczytany został list otwarty tego profesora, ogłoszony w drien~niku DIARIO da TARDE" i wyjaśniający powody porzucenia katedry w Brezyljioraz objęcia stanowiska w uniwersytecie argentyńskim.
Po dłuższej dyskusji Kongres Studentów zredegował charakterystyczny "manifestdo profesorów w Kurytybie. Głosi on m.in.:

"Studenci parańscy zgromadzeni na I Kongresie, omawiajęc sze
Peg piekęcych problemów kreju, nie mogli się powstrzymać od
zredagowania następujęcego wezwania: >
W chwili gdy Julius PALACIUS zmuszony zosteł do ratowania
honoru Ojezyzny- studenci pereńscy przesyłają pozdrowienia
tym wszystkim profesorom brazylijskim, antyfaszystom i de-
mokratom, którzy z jakichkolwiekbędź powodów zmuszeni zoste
li do porzucenia swoich katedr. Jednoczesnie przesyłamy im
życzenia, aby w najbliższej przyszłości mogli powrdcić do
wykonywania swego zaszczytnego zawodu.
Korzystamy z okezji, aby potepié tych, ktdrzy w sercach
swych zachowali korupcyjne idesły faszystowskie. Dołożymy
starań i walczyć będziemy o usunięcie ich ze stanowisk, da-
jecych im możnosc oddziaływania w duchu korupcyjnym.
W pełnym zrozumieniu istoty problemów politycznych, studend
nie dopuszczą do sebotowania zwycięstwa demokracji przez
regimy neo-faszystowskie, zaprowadzone w świecie przez piętę
kolumnę .
Studenci pereńscy żywię nadzieję, że po zakonczeniu konfliku
odrodzone zostanę w Brezylji zasddy demokratyczne: wolność
prasy i radia orez prawo grupowenia się w partjach polityc»
nych."

Walce o wolność prasy poswięcono na Kongresie bardzo wiele miejsce. Kedakto r
miesięcznika studentów medycyny "PANEATKIGA" - FRANCISCO O.CASTELLUCCI
zaatakował m.in. szykany policyjne, stosowane względem tego pisma. Policjaskonfiskowała w drukarni rękopisy drukowanego N*5 tego miesięcznika, wstrzyjego druk. Dopiero na skutek interwencji u Dyrektore Departamentu
Prasy i Propagendy cały meterjał redakcyjny został zwrócony i pismo ukazało
się z opóźnieniem.

Jedno z posiedzeń Kongresu było poświęcone uczczeniu Brazylijskiego KorpusuEkspedycyjnego. Na zebranie to był zaproszony dowddzce miejscowego okręguwojskowego gen. Eitor BORGES, który na dość banalne powitanie odpowiedziałmows polityczng. W mowie tej umiejętnie podkreślił znaczenie pozytywnej kry-tyki, jaka się przejawia w występieniach młodzieży, ale jednoczesnie wskazałna celowość polityki rzędu. Wzmienka o Kosji i jej zasługach, jako państwa,"w ktorym nie istnieje już komunizm", była opacznie zrozumiana przez mło-dziez.

 



 

 

I.Kongres Studentów Parenskich ogółem odbył osiem posiedzeń.

Zainteresowanie pracami kongresu było nsogół bardzo słabe: w obradach

brało udział od 50 do 80 studentów ( na ogólnę liczbę zgórę 1000 stu-
dentow w Paranie).

W sprewach zwigzanych z zagadnieniami czysto szkobnemi (podręczniki,
księżki i t.p.) lub sempomocowemi ( dom studencki ), wreszcie w spra=
wie poziomu nauki, profesorów i t.p. wypowiadało się kilkunastu mów
cow.

Natomiast polityczny ton ubl-adam nadawała grupa kilku przywódców
z FRANCISCO OSVALDO  CASTELLUCCI na czele, którzy -nie napotykając na
opozycję- zdołali przeforsować wspomniane wyzej uchwały w sprewie
przywrdcenia swobód konstytucyjnych , wolności prasy i radia, prewa
organizowania się w partje polityczne, gwarancji przeprowadzenia wy-
borów w sposób niedajęcy przywilejów poszczegolnym ugrupowenion czy
jednostkom i wreszcie nawiązana stosunków z Rosję Sowiecką.

Wszystkie te wnioski przeszły przy poparciu „nielicznych uswiedomionych
i zupełnej prawie bierności. mechanicznie głosu,]ąoej większości.

Zarówno obrady, jak i głosowams wykazały, że znakomita większość stu-
dentów w Paranie stanowi pozbawionę wyraźnego oblicza masę, łatwo
ulegajęcę wpływom politycznych leaderdw.

Największę rolę na Kongresie odegrał niewątpliwie FRANCISCO OSVALDO
CASTELLUCCI, ktery tez został wybrany na Prezesa UNIAO ESTADUAL de
ESTUDANTES PARANAENSES na r. 19,45.

Prócz CASTELLUCCI'ego doZarządu U.E.E.P. na rok 195 wybrani zostali:

HELIO MARTINS - jako l-szy wiceprezes,
DAVI DA LUZ FONTES - 2-gi wiceprezes,
BORBA CORTES -l-szy sekretarz,
MARIO NASCIMENTO -2gi sekretarz,
WANDA KOWALEWSKA - skerbnik.

Wszystkie dane wskezuję, de w r. 1945 nowy zarzęd będzie usiłował do-
prowadzic do większego zbliżenia U.E.E.P. z centralnym zwięzkiem
studentów brazylijskich UNIXO de ESTUDANTES:
Elementy rozważniejsze wśród studentow parańskich wyrezaję obewe, że
nowy prezes H.E.E.P. - CASTELLUCCI doprowadzić może do konfliktów
i niepożędenych demonstracji ze względu na swój mieckiełzany tempera-
ment i zaangażowanie się polityczne.

GASTELLUCCI jest notowany - jako zwolennik komunizmu przez policję
w Parenie i nie cieszy się sympatję wśród wielu kolegów-studentów,
uważających go ze ewanturnika, a nastewionych anty-komunls'cycznie.

Jest znamienne, że od Zarzędu U.E.E.P. ne rok 1915 usunięci zostali
przywódcy FLAVIO RIBEIRO, ONEY BARBOSA BORBA i inni, którzy odgrywa-
li dużę rolę w zyciu akademickim.

Przypuszczeć nalezy, iz wpływać oni będę na układ zycia ekedemickiego
ze kulisami władz organizacji studenckiej.
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Zarówno działalność poszczególnych DIRETORIOS ACADSMICOS, jak i obrady I-ego
KONGRESU STUDENTÓW PARANSKICH wykazuję, że większość młodzieży akademic-
kiej w Paranie nie posiada skrystelizowanych poglądów politycznych, ke jednak
nastewiona jest opozycyjnie do panującego w Brazylji regimu i z tego tytułu
łatwo ulege wpływom skrejnych czy lewicowych działaczy. >
Działacze ci podsycaję nastroje op#ycyjne, prowadzęc wsród młodzieży energicz-
n° propagande przy pomocy wszelkiego rodzaju ulotek, listów otwartych, saty-
rycznych wierszyków i nielegelnych wydawnictw przeciwrzędowych. à
Agitatorzy działaję ponedto ne terenie stowarzyszeń: DIRETORIOS i Kluboir spor-
towych;w ustnych rozmowach zeszczepieję oni zastępom młodzieży nowe "idee?
posiłkujec się często przykładami stosunków, penujgcych w "państwach demokra-
tycznych" z Rosję Sowiecką na czele.
Propaganda komunistyczne zwłaszcza z dniem keżdym przybiera na sile, majge
opercie w presie legalnej, do której komuniści wprowadzili swoich ludzi.

Pod wpływem tej akcji na terenie akademickim w Perenie zarysowały się wyreź-
nie tendencje komunistyczne czy prokomunistyczne, których wyrezicielami sę
poszczególni działacze i środowiska pozostające pod ich wpływem.

Działaczemi komunistycznymi, świadomie dęż@cymi do swoich celów, sę nie-
watpliwie:
ONEY BAKBOSA BORBA, zamieszkały przy ul. Osorio w Kurytybie, student prawe,
członek zarzędu CENTRO ACADENICO DE DIREITO, redaktor pisma "FOLHA ACADEMICA"
i jednocześnie członek redakcji prosowieckiego dziennika "0 DIA".
Juz w r. 1935 był on aresztowany za działalność komunistyezng. Po ucieczce
z więzienia ujęty zoskkł przez policję i stewiony przed Trybunałem Bezpie-
czeństwa. Po uniewimniajęcym wyroku ( dnie 21 stycznia 1936 r.) BORBA został
wypuszczony ne wolność i oddany pod nedzór policji, pod którym pczostaje do
dnia dzisiejszego.
FLAVIO RIBEIRO, student prawe, członek zarządu CENTRO ACADEMICO DE DIEETTO,
kierownik prasy i propagendy w tym stoswarzyszeniu. Równie pozostejgcy pod
dozorem policji. Ze akcję komunistycznę był parokrotnie aresztowany.
ENIO LABATUT, prezes DIRETORIO ACADENICO DE QUINICA INDUSTRIAL i ezłonek
CONSELHO

-

PERMANENT:. *
IVO PEREIRA DE OLIVEIRA , prezes UNIAO ESTADUAL de ESTUDANTES PARANABNSES
w r. 19h, pracje jako buchalter w firmie Bracia STOLEKE. Jeden z najbar-
dziej czynnych dziełeczy na terenie akademickim. Prezes tek zw. CHAPA TRA-
BALHISTA ( partja pracy). W r. 1942 byt aresztowany przez policję za "zakł6-
cenie bezpieczeństwa publicznego". Bardzo wyrobiony społecznie w akcji swo-
jej zachowuje umier, oddzicływujęc na młodziez w duchu komunistycznym przy
pomocy dobrze dobranych argumentów.
Akcję w duchu komunistycznym prowadzę również wśrod akademików:
SALVADOR  BASILE ( prezes DIRETORIO ACADENICO DB VETERINARIA),
TOXCIN BOSCARON ( prezes stowarzyszenie medyków DIRETORIO ACADENICO "NILO

; CAIRO"),
WILSON JOHSON , wiceprzes stow. techników DIREYORIO AGADEMICO DE ENGENEARIA,

METERY BAGCILA , redaktor pisma medyków "PANRATKICA".
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Wybrany prezesem UNIAO ESTADUAL de ESTUDANTES PARANAENSES na r.19h5
FRANCISCO OSWALDO CASTELLUCCI uchodzi w kołach młodzieży za ideowego
komunistę, ktory przemyślał całokształt problemów i widzi w zastosowa-niu zasad komunizmu skuteczny środek do polepszenia losów świata iwłasnego kraju. "
Do tej grupy "idealistów" zaliczyć nalezy również HOMERO CAVALCANTI
de QUADROS i HELIO RIBEIRO MARTINS oraz kilku innych.

-
»
--
-

~

MAINS

Kontekt akademickich działaczy komunistycznych w Parenie z pertję komu-nistyczn@, względnie jaczojkemi komunistycznemi na terenie Brazylji jesttrudny do ustalenia. 9
Przypuszczać nalezy, iż raczej

s

t a ł e g 0 kontaktu organizacyjnegodziałacze ci nie posiadają.
Natomiast ~według zapewnień osób wiarogodnych~ stosunki korespondencyjne
z ośrodkami komunistycznymi w Rio de Janeiro i S. Peulo utrzymywaé maje:SALVADOR

_

FRANCISCO BASILE ( wraz z. profesorem Uniwersytetu OTAVIO DA
SILVEIRA , znanym komunistę ) oraz

IBEIRO i ONEY BARBOSA BORBA.

"Agentemi łgcznikowymi BASILE'a i prof. OTAVIO DA SILVEIRA maję byd ILIOMOTA i ERAZNO PILOTO, znany z nastawienia prosowieckiego dyrektor Insty-tutu PESTEÜZÏ'ego, brat delegata miejscowej policji politycznej.

ONEY BARBOSA BORBA otrzymywać ma korespondencję przez FLAVIO RIBEIRO,który -jako urzędnik Departementu Prasy i Propagendy - otrzymuje listybez kontroli cenzury.
Rl ©...   

 

Zwracają również uwagę częste wyjazdy do Rio de Janeiro, S. Paulo i innychodrodkow IVO PEREIRA DE OLIVEIRA , który niewgtpliwie styka się tem nie-tylko z elementami przeciw-rzędowymi ale i komunistycznymi .

 

Dzięki tym prawdopodobnie kontaktom wzmogła się propaganda komuni stycz-na w presie studenckiej. Wydawnictwo medyków "PANEATRICA" i prawników"FOLEA ACADSMIGA" po dw@letniej przerwie wznowiły swoję działalność podznakiem "nowej ery" (nova faze). W obu tych pismach zwelcza się faszyzm,kapitalizm. despotyzm przy pomocy argumentecji i słownictwa komunistycz=nego.
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